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جروزالم پست: ورود جنگنده یاک - 130 به ایران
هشدار تهران به دشمنان است

سرویس سیاسی- 
روزنامه صهیونیستی جروزالم پست در یادداشتی در شماره 2 سپتامبر 11 شهریور 
خود عنوان داشت: ظهور جنگنده یاک در ایران یک تحول بزرگ در منطقه است زیرا این 

تصور را تایید می کند که ایران در آستانه افزایش تهدیدات و ظرفیت نظامی خود است.
این رسانه صهیونیستی افزود: رسانه های حامی دولت ایران می گویند که این کشور 
اکنون هواپیمای آموزشی پیشرفته یاک- 130 را از روسیه خریداری کرده است. یاک-130 
برای آماده سازی خلبانان ایرانی برای پرواز با هواپیماهای پیشرفته مانند جنگنده های نسل 
4 طراحی شده است. ایران سال هاست که به دنبال خرید هواپیماهای روسی برای تقویت 
نیروی هوایی خود بوده اســت. هنوز مشخص نیســت که آیا این ورود جدید به معنای 

تکمیل قرارداد بسیار متفاوت ایران و روسیه در خصوص سوخو 35 خواهد بود یا خیر.
 جروزالم پست به نقل از جیسون برادسکی مدیر بخش سیاسی سازمان اتحاد علیه 
ایران هســته ای )UANI( که یکی از مهم ترین نهاد های دخیل در تحریم های ظالمانه 
آمریکا علیه ایران به حساب می آید، عنوان می دارد: دنیای بدون تحریم تسلیحاتی سازمان 
ملل علیه ایران این گونه به نظر می رسد. رسانه های ایرانی گزارش می دهند که اولین گروه 

از مربیان یاک-130 روسیه به این کشور آمده اند. 
این رسانه افزود: این هواپیما در روسیه توسعه یافته و به عنوان جت آموزشی برای 
هواپیماهای جنگی استفاده می شود. گزارش ها حاکی از آن است که می تواند به خلبانان 
در یادگیری پرواز با سوخو 35 و جنگنده سوخو57 پکفا کمک کند. این به معنای ارتقای 
قابل توجهی برای نیروی هوایی ایران است جزوزالم پست همچنین اظهار داشت: یاک 
130 دارای راداری با توانایی شناسایی اهداف متعدد به طور همزمان و رهگیری در بردهای 
60 کیلومتری است. در زمینه ناوبری این هواپیما به سامانه ناوبری گلوناس روسیه و جی 
پی اس مجهز است.یاک از سال 2011 در ظرفیت های مختلف مورد استفاده قرار گرفته 
است و گزارش ها حاکی از استفاده از آن در الجزایر، ویتنام، بنگلادش، بلاروس، میانمار 
و سوریه است که یا سفارش داده اند یا از این هواپیما استفاده کرده اند. این رسانه افزود: 
یاک -130 همچنین می تواند به آموزش برای ماموریت های پشــتیبانی هوایی نزدیک 
کمک کند و می تواند چندین تن مهمات را حمل کند، مانند سلاح های مختلفی که روی 
بال هــا و بدنه قرار می گیرند. بمب هــای 250 و 500 کیلوگرمی، راکت های 80، 122 و 
330 میلی متری، بمب های هدایت شونده کاب 500، موشک های هدایت شونده خا-29 
و دو موشک حرارتی R-73 برای نبرد هوایی... همچنین این هواپیما می تواند دو غلاف 
جنگ الکترونیک را در دو سر بال ها و مخازن سوخت خارجی حمل کند تا برد عملیاتی 

را افزایش دهد. برد آن در حدود 800 کیلومتر است.
جروزالم پست در پایان عنوان داشت: ظهور یاک در ایران یک تحول بزرگ در منطقه 
است و همان طور که پیش بینی می شود این ذهنیت و تصور را تقویت می کند که ایران در 
آستانه افزایش تهدیدات و ظرفیت نظامی خود است. این مهم است زیرا ایران می خواهد 

صادرات و واردات نظامی خود را در ماه اکتبر با پایان تحریم تسلیحاتی افزایش دهد.
تحویل یاک -130 می تواند گامی منطقی

 و مقدمه تحویل جنگنده های سوخو 35 به ایران باشد
نشریه فوربس نیز در گزارشی به تحویل جنگنده آموزشی یاک 130 به نیروی هوایی 
ارتش جمهوری اسلامی ایران پرداخت. این نشریه در یادداشتی به قلم پل ایدون تحلیلگر 
مســائل نظامی عنوان می دارد: طبق گزارش رسانه های ایران، جت های سفارش ایران از 
روسیه وارد این کشور شده اند. فوربس افزود: در حالی که این جنگنده های آموزشی که 
می توانند به عنوان هواپیمای جنگی سبک نیز خدمت کنند ، تحویل آنها ممکن است 
نشان دهد که روسیه نیز جنگنده سوخو 35 را در تاریخ بعدی تحویل خواهد داد.

این نشریه آمریکایی همچنین عنوان داشت: اگر تحویل واقعاً تأیید شود، می تواند 
»گامی منطقی قبل از دستیابی به جنگنده های نسل چهارم باشد« و همچنین »پیشنهاد 

می کند که قرارداد سوخو 35 در نهایت در مقطعی در آینده پیش خواهد رفت«.

درمکتب امام

برکات کربلا
آن روضه های سنتی را سرجای خودش نگه دارید، و آن مصیبتها 
را نگه دارید زنده که برکاتی که به ما می رســد از آنهاست، و از کربلا 
ایــن برکات به ما می رســد. کربــلا را زنده نگه داریــد، و نام مبارک 
حضرت سیدالشــهدا را زنده نگه دارید، که با زنده بودن او اسلام زنده 

نگه داشته می شود.
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81 مسافر قربانی طرح ترور قذافی شدند

پس از 43 سال فاش شد
شلیک فرانسه به هواپیمای مسافربری ایتالیا

نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

گروه فشار مقصر بود
یا تضمین روحانی به غرب؟

سرویس سیاسی ـ
روزنامه سازندگی روز گذشته به نقل از مسیح مهاجری، فعال سیاسی اصلاح طلب نوشت: »گروه 
فشار تلاش کرد برجامی سر نگیرد. بعد که سر گرفت، تلاش کرد به کمک ترامپ، صهیونیست ها 
و ارتجاع عرب آمریکا از برجام خارج شود. البته ترامپ بیچاره خودش بنا نبود خارج شود بلکه او 

را خارج کردیم. یعنی همین گروه فشار ما او را از برجام خارج کرد.«
مدعیان اصلاحات برای ســرپوش گذاشتن بر ضعف ها و  اشتباهات راهبردی خود در مسئله 
برجام، حتی حاضرند به تطهیر ترامپ و دولت آمریکا دســت بزنند و تمام مشــکلات را به گردن 

مخالفین خود در داخل که حالا مهاجری نام گروه فشار بر آنها گذاشته است بیندازند!
اما حقیقت آن اســت که علت اصلی خروج آمریکا از برجام، اطمینان از عدم پاســخ مناسب 
دولت روحانی و باقی ماندن ایران در برجام به هر قیمتی بود. امری که فدریکا موگرینی، مسئول 
سیاســت خارجی وقت اتحادیه اروپا سال 97 آن را فاش کرد و گفت از روحانی تضمین گرفته ام 

حتی در صورت خروج آمریکا از برجام، ایران در این معاهده باقی بماند.
مدعیان اصلاحات در حالی منتقدان برجام را مورد هجمه قرار می دهند که در برجام به نحوی 

توافق کردند که بی سوادترین افراد هم این گونه معامله نمی کنند.
خود علم پنداری و خود نخبه پنداری اصلاح طلبان

روزنامه اعتماد در یادداشتی عنوان داشت: »از مهم ترین آثار این پدیده، تهي شدن دانشگاه از 
نخبگان،  اندیشمندان و عالمان است. افراد توانمندي که صرفا با هدف گسترش  اندیشه و ارتقاي 
علمي دانشجویان پاي به این عرصه گذاشته اند، با ایجاد چنین وضعیتي، دیگر رغبتي به حضور و 
تدریس در دانشگاه ها نخواهند داشت و جاي آنها را افراد کم مایه اما »وفادارنما« خواهند گرفت... 
دومین اثر، بي اعتباري دانشگاه نزد دانشجویان و جامعه علمي است. دانشگاه اعتبار خود را به شدت 
از دست خواهد داد و نتیجه آن سقوط رتبه علمي دانشگاه هاي ایران نسبت به سایر کشورهاست... 
از دیگر تاثیرات اخراج ها، افزایش احتمال خروج اساتید اخراج شده از کشور است که خود به معناي 
شتاب گرفتن خروج سرمایه هاي انساني از میهن و جذب این سرمایه ها در کشورهاي دیگر است. 
اخراج اساتید به معناي اخراج ایده، فکر، خلاقیت و سرمایه هاي دانشي رشد و توسعه کشور است. 
به عبارتي در شرایط انزواي فعلي و در حالي که به طور قطع نیازمند استفاده از نیروهاي متخصص 

داخلي هستیم، خروج اساتید دانشگاه به معناي حرکت در مسیر تداوم نابساماني ها است.«
روزنامه های زنجیره ای طی روزهای اخیر به شکل متحدی اقدام به بحران نمایی در حوزه دانشگاه 
و ایجاد جنجال در موضوع برخورد با افراد فاقد صلاحیت های در دانشگاه ها داشته اند. پدیده قابل 
ملاحظه در تمام این نوشته ها خود نخبه پنداری این افراد و وابستگان به اصلاح طلبان است. البته 
این ویژگی در بین اصلاح طلبان پدیده و ویژگی جدیدی نیست. خود را ژنرال و دانشمند می نامند 
و با بدترین عملکرد ها حوزه مســئولیت خود را تحویل می دهند. در حوزه دانشــگاه نیز هر کسی 
که مبتنی بر مشی اصلاح طلبان به جای علم به دنبال حرف ها و سخنان شاذ سیاسی باشد یا در 
هر حوزه ای غیر از حوزه مطالعه و سابقه علمی خود حرف بزند، از دید اصلاح طلبان دانشمند به 
حساب می آید. مثلا سابقه فوق العاده بد فردی مثل شریفی زارچی در مدیریت سامانه های وزارت 
بهداشــت در زمان اوج کرونا در دولت دوازدهم و عدم رضایت مسئولین دولت روحانی در وزارت 

بهداشت از وی را نیز گویا فراموش کرده اند.
این نوشــته در حالی است که دانشگاهیان رکود علمی شدید کشور در دولت های یازدهم و 
دوازدهم و برخوردهای قهرآمیز و چکشی دولت روحانی با اساتید انقلابی و اساتیدی که به رویکرد 

این دولت با کارنامه فاجعه بارش انتقاد داشتند را فراموش نکرده اند.

ایران در رسانه های جهان

در این ستون، مهم ترین اخبار رسانه های مطرح جهان
در مورد ایران را مرور خواهیم کرد.

معاون هماهنگ کننده سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی گفت: دفاع از قرآن، ولایت و 
حجاب به عنوان اصلی ترین پیام پیاده روی 

اربعین و جاماندگان اربعین است.
آخرین جلســه هماهنگی ستاد برگزاری 
جاماندگان پیاده روی اربعین حسینی در ستاد 
فرماندهی سپاه تهران با حضور حجت الاسلام 
و المسلمین ســید محمد حسن ابوترابی فرد 
امام جمعه موقت تهران، ســردار محمدرضا 
نقدی معاون هماهنگ کننده سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی، سردار سرتیپ پاسدار حسن 
حســن زاده فرمانده ســپاه حضــرت محمد 
رســول الله )ص( تهــران بزرگ، مســئولان 
لشکری و کشــوری و اعضای ستاد برگزاری 
آئین جاماندگان پیاده روی اربعین حســینی 

برگزار شد.
به گزارش مهر، حجت الاسلام و المسلمین 
ابوترابی فرد در این جلســه گفت: حرکت بزرگ 
فرهنگی جاماندگان پیاده  روی اربعین کار بسیار 
مهمی است. طبق روایات اسلامی، ثواب زیارت 
حضرت عبدالعظیم حســنی )ع( برابر با زیارت 

اباعبدالله )ع( است.
وی بیان کرد: راهپیمایی جاماندگان اربعین 
و ساماندهی و ارائه خدمات به مردم در این مسیر 
کار ارزشمند فرهنگی و اجتماعی است و قطعاً 

در ارتقای ســطح فرهنگ عمومی نقش بالایی 
را ایفــا خواهد کرد. ایــن راهپیمایی به عنوان 
ســرمایه اجتماعی محسوب شده و این سرمایه 

را افزایش می دهد.
ابوترابی فرد  المســلمین  حجت الاسلام و 
تصریح کرد: متن راهپیمایی جاماندگان اربعین 
به عنــوان یک حرکت فرهنگی کاری بســیار 
ارزشمند است و لازم اســت انعکاس رسانه ای 
مناسبی برای مردم صورت گیرد، زیرا پیام این 
راهپیمایی حجاب، عفــاف، باورها و ارزش های 
دینی نهاده شده در دل مدرسه عاشورا است که 

به آن پیوند خورده است.
در ادامه این جلسه، سردار محمدرضا نقدی 
معاون هماهنگ کننده ســپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی، گفت: باید جهاد تبیین صورت گیرد 
کــه هدفش بیان حقیقت اســت و این حرکت 
راهپیمایی جاماندگان اربعین در ذات خود این 

امر را دارد.
وی بــا تشــکر از همه دســت اندرکاران و 
مســئولان برگزارکننده راهپیمایی جاماندگان 
اربعین، افزود: باید تلاش کنیم همانند حضرت 
زینــب )س( حــرف دل مردم را بــه همه دنیا 
برســانیم که این پیام دفــاع از قرآن، ولایت و 
حجاب به عنوان اصلی ترین پیام پیاده روی اربعین 

و جاماندگان اربعین است.

مدیر پژوهشگاه دانش های بنیادی گفت: قدرت ما 
عمدتاً از خودمان است. قدرت دفاعی از خودمان است 
و در زمینه های مختلف اقتصادی و زیرساختی روی پای 
خودمان ایستاده ایم. این جور نیست که مثلاً یک کاسه  

گدایی دستمان باشد فعلا غذا نداریم به ما بده.
محمدجواد لاریجانی، فعال سیاسی و مدیر پژوهشگاه 
دانش های بنیادی در رابطه با بیانات اخیر رهبر انقلاب اسلامی 
با فرماندهان ســپاه پاسداران که »فصل مُشبعی را حرکت 
کرده ایم؛ این سربالایی، این شیب تند را عبور کرده ایم، به قلّه ها 
نزدیک شــده ایم.« گفت: من ابتدا می خواهم یک مقدمه ای 
بگویم و آن نکته ای است که رهبر انقلاب در تبیینش نقش 
مهمی داشتند؛ مفهوم بصیرت. البته بصیرت یک مفهوم قرآنی 
است. قُل هذِهِ سَبیلی أدَعو إلِیَاللهِ عَلی بصَیرَه. منتها خیلی 
از مفاهیم قرآنی گاهی زیر غباری از غفلت هست مثل خود 
مفهــوم ولایت که حضرت امام آن را خیلی بالا آورد. مفهوم 
بصیــرت را رهبر انقــلاب روی آن مطالبی گفتند که آن را 
محوری قرار داد. و بصیرت یک نکته  خیلی با اهمیتی است. 
و البته ارکان خیلــی مهمی هم دارد. درواقع پادزهر خیلی 

از امور و دسیسه ها و فتنه ها همین بصیرت است در اصل.
وی اجزای بصیرتی که پادزهر فتنه ها محسوب می شود 
را این گونــه ذکر کرد: من می توانــم لااقل چهار جزء مقوّم 

بصیرت را بگویم:
1- اولینش این است که انسان تصویر واقع بینانه ای از 
وضعیت خودش داشته باشد. واقع بینی یعنی آدم نه خودش 
را بالاتر از آن  جایی که هســت ببیند نه پایین تر. واقع بینی 
اینجوری نیست که بعضی ها می گویند ما واقع بینیم ته دره 

افتادیم. واقع بینی یعنی آنچه هست را دقیق ببینیم.
2- نکته  دیگر در بصیرت این است که دارای تصویری 
درســت از مقاصد عالی باشــیم. آدم بصیر هر روز به یک 
 سازی نمی رقصد. یک روز مقاصدش مثلًا خیلی بالا، یک 
روز مقاصــدش خیلی پایین. اینکه در قرآن  اشــاره کرده 
افرادی که موفق اند ثبات در قول دارند و در فعل، این به 
خاطر همین رکن مهم در بصیرت است. چون دارای یک 
دیــد ثابت و دید عالی و مقاصد مشــخص دارند. لذا آدم 

بصیر دیدش بر اساس یک اصولی است.
3- یک نکته  دیگری در بصیرت مسئله  وظیفه شناسی 
است. یعنی آدم بصیر وظیفه شــناس است می داند در چه 
زمانی وظیفه اش چیست. اینجور نیست که مثلًا زمانی که 
باید سلاح به دست بگیرد برود جبهه، برود مشغول مثلًا یک 
کار دیگر بشود. آن هم کار خوب ولی این وظیفه  آن نیست. 

پس وظیفه شناسی علامت دیگر بصیرت است.
4- یک بخش دیگر از بصیرت، قیام برای انجام وظیفه 
بموقع و به  اندازه است؛ این عبارت رهبر انقلاب است. نه زودتر، 

نه دیرتر و نه بیشتر نه کمتر.
اینها علائم یک آدم بابصیرت اســت. این نوع بصیرت 
پادزهر بســیاری از فتنه ها هســت. دقیقاً دشمن هم و آن 
کســانی که دیدند قوت جمهوری اسلامی را آنها می دانند 
که کجاهایی این بصیرت را بزنند. یعنی ارکانی که من گفتم 

یکی یکی مورد تهاجم است.
مهم ترین دموکراسی غرب آسیا هستیم

مدیر پژوهشــگاه دانش های بنیادی در ادامه افزود: ما 
واقع بینانه که نگاه کنیم نه اینکه خودستایانه ما امروز مهم ترین 
دموکراسی غرب آسیا هستیم. و قوی ترینش و پیشرفته ترینش 

در علم و تکنولوژی. این سه تا ویژگی مهم را ما داریم.
اما چرا مهم ترین دموکراســی هستیم؟ ببینید اولاً در 
کشــورهای اطراف ما دموکراسی مهمی وجود ندارد ممکن 
است رأی دادن ها باشد. اهمیت دموکراسی ما به دو چیز است. 
یکی اینکه رأی مردم یک پشتیبان قوی برای حفظ سلامتش 
دارد که آن رهبری نظام اســت. شما در فتنه  88 دیدید که 
همان هایی که ســینه چاک دموکراسی بودند می خواستند 
رأی را بردارند و شورش خیابانی را جایگزین کنند. کسی که 
محکم در مقابلشان ایستاد رهبری انقلاب بود که رأی مردم 

را ناموس نظام اعلام کردند. 
لاریجانی در ادامه افزود: غربی ها می خواستند بشر را از 
نمونه های دیگر تمدن محروم کنند. یکی از حقوقی که در از 
بشر سلب می شود حق انتخاب تمدنی غیر از تمدن سکولار 
لیبرال است. می گویند فقط ما را می توانید انتخاب کنید. نه 
اینجوری نیست، یک روش دیگری هم وجود دارد. و این روش 

بســیار هم روش موفقی است. خب آنها می گفتند خب این 
روش تازه هم موفق باشد یک حکومت عقب افتاده  توسری خور 
ضعیف ایجاد می کند. حالا قسمت های بعدی اش مهم است. 
که این دموکراسی که البته من اینجا قبل از اینکه به قوت و 
پیشرفت بپردازم. شما می دانید که خیلی چالش کردند که 
این دموکراسی مثلًا الان هم می گویند این سیستم شورای 
نگهبان دارد، یا انتخابات مهندسی شده است یا تقلبی است.

وی در ادامــه گفت: حالا من نمی گویم که سیســتم 
انتخابات ما نقص ندارد، همه جای دنیا سیستم انتخاباتش 
نواقصی دارد. اما چیزی که مهم اســت رأی مردم را نمایش 
می دهد. انتخاب مردم را نمایش می دهد. ببینید مثلًا از دل 
حکومت آقای روحانی آقای رئیسی درآمد. خب اگر بنا بود 
مهندسی بشود خب آقای روحانی که با دولت فعلی تناسب 
سیاســی ندارد. یا از دل حکومت احمدی نژاد آقای روحانی 
درآمد. هیچ کسی نمی تواند بگوید که اینها با همدیگر اتحاد 
کردند. یا از دل حکومت آقای خاتمی آقای احمدی نژاد درآمد. 
پس معلوم است رأی مردم کارگر است. با همه   اشکالاتی که 
می گیرند جمهوری اســلامی پاســدار رأی مردم است. این 

مهم ترین محور دموکراسی است.
قدرت ما عمدتا از خودمان است

این فعال سیاسی در ادامه خاطرنشان کرد: ببینید این 
قدرت ما عمدتاً از خودمان اســت. قدرت دفاعی از خودمان 
است و در زمینه های مختلف اقتصادی و زیرساختی روی پای 
خودمان ایستاده ایم. این جور نیست که مثلاً یک کاسه  گدایی 
دســتمان باشد فعلًا غذا نداریم به ما بده. یا انرژی نداریم به 
ما بده. یا بلد نیستیم از خودمان دفاع کنیم به ما پهپاد بده، 

به ما هواپیما بده.
همــه چیز روی پای خودمان اســت و این یک قدرت 
خیلی عظیمی است. هیچ کشوری در منطقه  غرب آسیا به 
این قدرت مهم وجود ندارد. از یک کشور توسری خور و یک 
گاو شیری در منطقه تبدیل شدیم به یک قدرت مستقل و تازه 
می گویند قدرتش زیاد است. خب این هم یک قله است دیگر.
لاریجانی تصریح کرد: البته ببینید دشمن این را تحلیل 
کرده. یعنی من وقتی مقالاتشان را دنبال می کنم آنها نشستند 

ببینند چرا ایران که بنا بود همان اوایل مضمحل بشود و اساس 
اسلامی اش که مندرس است، اینها که توان نداشتند، آدم های 
واردی نبودند چرا اینها موفق شدند؟ اینها در علل توفیق ایران 

چند تا چیز را کشف کردند که در مقالاتشان هست:
1- اول تفکر اسلامی ایران که می گویند اینها مکتب اهل 
بیت دارند، تفکر امام حسینی دارند، اینها خیلی موتور مهم 

است در توفیقشان. اینها همه را اسم بردند.
2- دوم نیروی انســانی توانمندی که در این کشــور 

وجود دارد.
3- سوم نسل جوان پرشوری که در کشورمان هست.

و بعد گفتند ما اگر بخواهیم کشــور ایران را برگردانیم 
عقب باید این سه تا را بزنیم. این همه تهاجم نسبت به اسلام، 
مکتب اهل بیت، عاشورا، امام حسین و اخیراً اربعین بی حساب 
نیست. فهمیدند اینها یک رگه  مهمی در توفیقات ایران است. 
فهمیدند که این تفکر موتور خیلی قوی ای بوده. لذا تعجب 

نکنید اینها را می زنند.
وی افزود: طبیعتاً نقش امید کلیدی است. اصلاً بصیرت 
مبتنی است بر امید است و این امید کاذبی هم نیست. امید 
واقعی است. شــما توانمندی های خودت را باید واقع بینانه 
ببینی نه کمتر نه بیشتر. آن کسی که مثلاً بیاید بگوید ما در 
مقابل آمریکا ناتوانیم، آمریکا می تواند ظرف دو دقیقه تمام 
امکانات دفاعی ما را نابود کند، خب طبیعتاً این ضربه  بزرگی 
به امید می زند. این ناشی از ندانستن است. ناشی از واقع بینی 
نیست، توهمی است. من طرفدار واقع بینی هستم. می گویم 
واقع بینانه خودمان را به  اندازه ای که هستیم ارزیابی کنیم. 
خود آمریکایی ها معتقد به این توانمندی نیستند که بتوانند 
ظرف دو دقیقه ما را نابود کنند. اگر می توانستند تا به حال 
کرده بودند. هیچ کشوری در دنیا معتقد نیست می تواند ظرف 

دو دقیقه توانمندی ما را نابود کند.
لاریجانی در پایان گفت: بنابراین امید واقع بینانه خیلی 
مهم اســت. آن وقت این امید دو پایه دارد؛ یک پایه اش این 
است که ما وضعیت خودمان را بر اساس واقعیت ها ببینیم. 
توانمندی هایمان را بدانیم چیست. مقاصدمان را تشخیص 

بدهیم که اینها چیزهای خیلی اصولی است.

محمدجواد لاریجانی:

رسیدن به قله، آغاز راه افق های دورتر است

سردار نقدی:

دفاع از قرآن، ولایت و حجاب
 اصلی ترین پیام پیاده روی اربعین است

بهادری جهرمی با  اشاره به اینکه وام های خرد زیر 
1۰۰ میلیون نیاز به ضامن ندارد، گفت: اگر برای چنین 
وام هایی بانک ها ضامن خواستند، مشکل را به معاونت 

نظارت بانک مرکزی گزارش دهید.
علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت سیزدهم، در برنامه 
»بدون توقف« شبکه سه سیما در خصوص تصمیم دولت در 
رابطه با برجام گفت: در حوزه برجام ما توافق را برای توافق 
دنبال نمی کنیم، بلکه ما توافق را برای رســیدن به هدف از 

بین رفتن مؤثر تحریم ها دنبال می کنیم.
بهادری جهرمی در ادامه با  اشاره به اینکه 200 شبکه با 
ابزارهای رسانه ای مختلف آن قدر به شیوه های مختلف اخبار 
منفی منتشر می کنند که نکند اخبار خوب به گوش مردم 
برسد، گفت: مثلًا در این 2 سال ماهواره خیام در اختیار ما 
قرار گرفت که به این وسیله ما توان تصویربرداری زیر یک متر 
در تمام نقاط را داریم و می توانیم سطح زیر کشت کالاهای 
اساسی، میزان ذخایر و منابع آبی را ارزیابی کنیم و حتی برای 
امدادرسانی از آن استفاده کنیم، در این مدت تواتر اخبار خوب 
داشتیم از موفقیت های نوجوانان مان در المپیادهای مختلف 
گرفته تا دســتاوردهای دولت اما این رسانه ها هیچ کدام را 

منتشر نکردند.
وی در پاسخ به این سؤال که در این دو سال چقدر شغل 

ایجاد کردید، عنوان کرد: یکی از اولویت های مهم دولت ایجاد 
شــغل بوده، یکی اینکه رشد اقتصادی را ایجاد کنیم و یکی 
هم به طور خاص مشکل کارخانه های تعطیل و نیمه تعطیل 
را حل کنیم، بیش از 5 هزار مجموعه نیمه فعال و غیرفعال 
و مشکل دار، در این دو سال فعال شده است، آن بخشی که 
دولت می تواند کمک کند دولت وارد شــده و حمایت کرده 
اســت. مثلًا ما امسال توانستیم تمام کاغذ کتاب های مورد 
نیاز کتاب های درسی را برای اولین بار از داخل تأمین کنیم. 
همچنین نرخ بیکاری ما که دو رقمی بوده در این دو ســال 
یک رقمی شده و به 9 درصد رسید. در این دو سال از حدود 
760 هزار تا بالای یک میلیون شغل در سال ایجاد شده است.
سخنگوی دولت سیزدهم با  اشاره به اینکه ما دوگانگی 
بیــن بخش خصوصی و دولت نداریــم، اظهار کرد: ما چهار 
میلیون شــغل نیاز داریم، دولت در این راستا دو اقدام کلان 
انجام داد، یکی اینکه فعالیت کســب و کارها را سهل تر کرد 
و درگاه مجوزهــا فعال شــد، اینکه 97 درصــد مجوزها از 
طریق ســامانه اعطا می شــود یک جهش اساسی در حوزه 
کســب و کارهای بخش خصوصی است، در این مسیر هم 
حمایت گری هایی گذاشت تا این امر با سهولت بیشتری انجام 
شــود. در سال 1401 تسهیلات بانکی را 45 درصد افزایش 
داد که از این میزان 84 درصدش هدایت نقدینگی به سمت 

توسعه کسب و کارها رفت. بهادری جهرمی با اذعان به اینکه 
نظام بانکی ما نظام بانکی سالم و بدون ایرادی نیست، گفت: 
خیلی از بانک های ما زیان ده هستند، خلق نقدینگی و هدایت 
به سمت بخش مولد ندارند، دولت برای همه اینها برنامه دارد، 
اغلب بانک هــای دولتی ما زیان ده بودند، اما با جلوگیری از 
ریخت و پاش ها، بدهی های بزرگ دولت به بانک ها را تسویه 
کردیم در حال حاضر جز بانک سپه همه از زیان دهی خارج 
شدند، همچنین بانک مرکزی برای ناترازی بانک ها که موجب 

خلق پول می شد برنامه ریزی کرد.
وی ادامه داد: همه بانک ها ماه به ماه ارزیابی می شــوند 
و متناسب با آن اجازه داده می شود تسهیلات برای ماه بعد 
بدهد، یعنی طراحی صورت گرفت که بانک بتواند به سمت 
اقدامات مولد حرکت کند و اگر به سمت اقدامات ناسالم برود 
خودش محدودیت بیشتری خواهد داشت، به همین شکل 
در حوزه های مختلف بانک مرکزی برنامه های مختلفی برای 
سالم  ســازی بانک ها دارد. اصلاح ناترازی شبکه بانکی جزو 

اصلاحات ناترازی است.
سخنگوی دولت با  اشاره به اینکه وام های خرد زیر 100 
میلیون نیاز به ضامن ندارد، گفت: اگر برای چنین وام هایی 
بانک ها ضامن خواستند، مشکل را به معاونت نظارت بانک 
مرکزی گزارش دهید، اگر وام قانونا به شما تعلق می گیرد و 

در نحوه پرداخت ســخت گیری می کنند حتماً باید به بانک 
مرکزی گزارش کنید.

بهادری جهرمی در خصوص مشــکلات حوزه مسکن 
نیــز توضیح داد: ما در حــال حاضر به حدود چهار میلیون 
مسکن نیاز داریم که از این میان حدود یک میلیون و 800 
هزار مسکن تأمین زمین شده که قرار است در همین دولت 
تحویل داده شود. همچنین در همین هفته دولت 100 هزار 
واحد تحویل داده می شــود. 450 هزار واحد نیز در دســت 

سازنده است.
وی ادامــه داد: چــون دولت می داند موضوع مســکن 
موضوع مهمی است، دو کار ساختاری جدی کرده یکی اینکه 
کمیسیون ویژه مسکن در دولت راه اندازی کردیم که هفتگی 
جلســه دارند و در مورد نهضت ملی مسکن تصمیم گیری 
کرده و بررسی های لازم را انجام می دهند. دیگر اینکه برای 
کوتاه مــدت نظام پرداخت اتحادیه هــای املاک را اصلاح و 
اتحادیه های مسکن را ساماندهی کردیم، همچنین سامانه ای 
فعال کردیم تا موجر و مستأجر قرارداد خود را در آنجا ثبت 
کنند. این اقداماتی است که دولت برای کوتاه مدت در حوزه 
مســکن انجام داد تا مشــکل اجاره نشینان نیز تا زمانی که 
مشکل اساسی در حوزه ساخت مسکن رفع شود، به صورت 

مقطعی کاهش پیدا کند.

بهادری جهرمی: وام های خرد زیر 100 میلیون نیاز به ضامن ندارد

سرویس سیاسی-
نخست وزیر اســبق ایتالیا فاش کرد که نیروی 
هوایی فرانســه که قصد ترور معمر قذافی دیکتاتور 
لیبی را داشته است، به گمان اینکه وی در هواپیمای 
مسافربری ایتالیایی حضور دارد، به قصد ترور وی به 

سمت این هواپیما موشک شلیک کرده است. 
جولیانو آماتو نخســت وزیر اسبق ایتالیا در مصاحبه با 
نشــریه لارپوبلیکا اظهار داشت که علت سقوط پرواز 870 
ایتاویا در سال 1980 شــلیک جنگنده های نیروی هوایی 

فرانسه بوده است.
پرواز 870 ایتاویا در 27 ژوئن 1980 از بولونیا عازم پالرمو 
بود که در نزدیکی جزیره اوستیکا سقوط کرد و تمامی 81 
مسافر آن کشته شدند. علت این سقوط یک راز حل نشده 
باقی ماند و فرضیه های مختلفی در رابطه با آن مطرح شد. 

اما نخست وزیر اسبق ایتالیا فاش کرد که نیروی هوایی 
فرانسه که قصد ترور معمر قذافی دیکتاتور لیبی را داشته است، 
به گمان اینکه در این هواپیما حضور دارد، به قصد ترور وی به 

سمت این هواپیما موشک شلیک کرده است. 
جالب اینکه آماتو تصریح کرده ایتالیا از نقشــه فرانسه 
برای ترور قذافی مطلــع بوده و از قبل به قذافی درباره این 
دسیسه فرانسه هشدار داده بود. بنابراین دیکتاتور سابق لیبی 
که قرار بود از نشستی در یوگسلاوی به طرابلس برگردد، سوار 

هواپیمای ارتش لیبی نشد.
از سخنان آماتو چنین برداشت می شود که نیروی هوایی 
فرانسه قصد داشته هواپیمای ارتش لیبی که قرار بوده قذافی 
در آن حضور داشته باشد را ساقط کند که به اشتباه هواپیمای 
مسافربری پرواز 870 را هدف گرفته و منجر به کشته شدن 

81 مسافر می گردد. آماتو به روزنامه لارپوبلیکا گفت: »من از 
خودم سؤال می کنم چرا رئیس جمهور جوانی مثل ماکرون در 
حالی که سنش به تراژدی اوستیکا قد نمی دهد، نمی خواهد 
این شرمساری که بر فرانسه سنگینی می کند را برطرف کند. 
او می تواند به دو شیوه این کار را انجام دهد، یا ابراز کند که 
این نظریه بی اساس است یا در صورتی که این نظریه تایید شد 
عمیقا از ایتالیا و خانواده های قربانیان این حادثه به نمایندگی 

از دولت کشورش عذرخواهی کند.«
وی یادآور شد که در سال 2000 که نخست وزیر وقت 
ایتالیا بود نامه ای برای بیل کلینتون و ژاک شیراک، رؤسای 
جمهوری وقت آمریکا و فرانســه نوشت و آنها را تحت فشار 
گذاشت تا درباره آنچه که اتفاق افتاده روشنگری کنند اما در 

پاسخ به درخواستش تنها سکوت دریافت کرد.
جورجیا ملونی، نخست وزیر کنونی ایتالیا پس از اظهارات 
جولیانو آماتو گفت: آماتو باید چنانچه اسناد و مدارک محکمی 
در اثبات ادعایش دارد ارائه کند تا دولت او بتواند تحقیقات 
بیشتر را پیگیری کند. ملونی در بیانیه ای که توسط دفترش 
منتشر شد گفت، صحبت های آماتو »ارزش توجه« دارد اما 
متذکر شد که طبق گفته خود آماتو، ارزیابی هایش »حاصل 

استنتاج شخصی« هستند.
گفتنی است فرانچسکو کســیگا، رئیس جمهور اسبق 
ایتالیا که در زمان رخداد آن ســقوط نخســت وزیر بود، در 
مصاحبه ای تلویزیونی در سال 2008 موشک شلیک شده از 
سوی جنگنده فرانسوی که قرار بوده یک هواپیمای نظامی 
لیبی را هدف بگیرد مقصر این سقوط خواند و فهمیده بود که 
شاخه نظامی سرویس های مخفی ایتالیا به قذافی از قبل درباره 

وجود توطئه ای برای ترورش اطلاع داده بودند.

چند هفته بعد از سقوط هواپیمای پرواز 870 ایتاویا، لاشه 
یک جنگنده میگ لیبی و جسد متلاشی شده خلبانش در 

کوهستان دوردست کالابریا پیدا شد.
سایر هواپیماهای مسافربری 

که توسط نیروهای نظامی ساقط شدند
گفتنی اســت تاکنون موارد متعددی از ســاقط شدن 
هواپیماهای مسافربری توسط نیروهای نظامی در نقاط مختلف 
جهان رخ داده که در اکثر این حوادث یا مقصر حادثه به صورت 
رسمی اعلام نشده و یا فاصله زیادی از وقوع حادثه تا اعلام 

مقصر طی شده است.
به عنوان مثال پــرواز MH17 هواپیمایی ملی مالزی 
که در تاریخ 17 ژوئیه 2014 از فرودگاه آمســتردام هلند به 
مقصد کوالالامپور پرواز می کرد. توسط آتش پدافند هوایی 
هدف قرار گرفت و در مرز روســیه و اوکراین ســقوط کرد. 
دولت اوکراین اعلام کرد که سقوط هواپیما نتیجه هدف قرار 
گرفتن توسط شورشیان اوکراینی بوده که با دولت مرکزی 
در حال جنگ بودند. اما شورشیان اوکراین اعلام کردند که 
آنها امکانات لازم برای هدف قرار دادن پرنده ای در ارتفاع 10 

کیلومتری زمین را ندارند.
و یــا هواپیمــای توپولوف-154 پرواز شــماره 1812 
هواپیمایی سیبریا در تاریخ 4 اکتبر سال 2001 میلادی در 
حالی که از تل آویو به سمت نووسیبیرسک در روسیه در حال 
پرواز بود، با 66 مســافر و 12 خدمه توسط سامانه پدافندی 
S-200  اوکراین بر فراز دریای سیاه مورد اصابت قرار گرفت 
و ساقط شد. در حقیقت سامانه پدافندی ارتش اوکراین که 
در یک رزمایش مشــارکت داشت، به اشتباه موشک را روی 
این هواپیما قفل کرده بود. همچنین در دوازده تیرماه 1367 

هجری شمسی، پرواز 655 هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران 
بر فراز آب های خلیج فارس هدف دو موشک شلیک شده از 
ناو آمریکایی یو.اس.اس وینسنس قرار گرفت و با 290 مسافر 
در آب های خلیج فارس سقوط کرد. دولت آمریکا این سانحه 
را غیرعمد خواند و اعلام کرد که ناو وینسنس با گمان اینکه 
هواپیما یک اف-14 ایرانی است، اقدام به شلیک موشک به 
سمت آن نموده است. اما فرمانده این ناو و کارکنان آن هیچ 
گاه مورد محاکمه و پیگرد قضایی قرار نگرفتند و حتی ویل 

راجرز ، فرمانده ناو مدال شجاعت گرفت.
در دی ماه 1398 نیز یک بوئینگ 737 اوکراینی که از 
تهران عازم کی یف بود، دقایقی پس از برخاستن از فرودگاه در 
اطراف تهران سقوط کرد و تمام سرنشینان آن جان باختند. به 
فاصله دو روز و در حالی که گمانه زنی های مختلفی پیرامون 
علت سقوط این پرواز در جریان بود، ستادکل نیروهای مسلح 
در بیانیه ای رســمی اعلام کرد که این حادثه بر اثر خطای 
انسانی سیستم پدافند هوایی و تحت تاثیر شرایط فوق العاده 
پس از حمله موشــکی ایران به پایگاه آمریکایی عین الاسد 

صورت گرفته است. 
پس از این حادثه، رسانه های ضدایرانی موج گسترده ای از 
تخریب را علیه نیروهای مسلح آغاز کرده و جمهوری اسلامی 
را متهم کردند که چرا بلافاصله پس از سقوط هواپیما اقدام به 
شفاف  سازی پیرامون آن ننموده است. حال آنکه بیانیه رسمی 
ســتادکل نیروهای مسلح به فاصله دو روز پس از سانحه در 
میان حوادث مشابه نوعی رکورد تلقی می گردد. چه آنکه علت 
ســقوط پرواز 870 ایتاویا پس از 43 سال از زبان یک مقام 
اســبق ایتالیایی فاش شده و هنوز کسی مسئولیت آن را به 

طور رسمی نپذیرفته است.

قم- خبرنگار کیهان:
معاون فرهنگــی اجتماعی اداره کل 
اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: هفت 
موکب اربعینی به نام هفت تن از امامزادگان 
شاخص استان قم در این ایام برپا شده و 
خدمات اســکان، پذیرایی و فرهنگی به 

زائران ارائه می دهند.
حجت الاسلام والمسلمین عطاءالله جباری 
با اشــاره به برپایی موکب اربعین در هفت بقعه 
اســتان قم اظهــار کرد: در ســه بقعه متبرکه 
امامزادگان جعفر)ع( زواریان، شــاه جمال)ع( و 
ابراهیم و محمــد)ع(، مواکبی برای پذیرایی از 
زائران برپا شده و همچنین امکان اسکان موقت 

و شبانه زائران هم فراهم است.
وی افــزود: به طور میانگیــن، دو هزار نفر 
به صورت همزمان طی 24 ســاعت از خدمات 

اسکان در این سه بقعه متبرکه استفاده می کنند.
 معاون فرهنگی اجتماعی اداره کل اوقاف و 
امور خیریه استان قم با بیان اینکه در حرم های 
مطهر امامزادگان احمد بن قاســم)ع(، علی بن 
جعفر)ع(، شاه سید علی)ع( و چهار امامزاده)ع( 
هم خدمــات پذیرایی و فرهنگی به زائران ارائه 
می شــود گفت: هر چهار موکب در مسیر بلوار 

پیامبر اعظم)ص( برپا شده اند.
وی ادامــه داد: علاوه بر این غرفه های ویژه 
کودکان و نوجوانان با موضوعات قرآنی، هنری و 
سرگرمی هم در کنار این موکب ها دایر هستند.
جباری با اشاره به طبخ و توزیع روزانه 5 هزار 
پرس غذای گرم بین زائران توسط هفت موکب 
یاد شده گفت: 500 نفر از خدام بقاع متبرکه و 
عوامل اجرایی اوقاف هم در قالب خادمان مواکب 

اربعین مشغول فعالیت هستند.

به همت اداره کل اوقاف و در هفت موکب اربعینی در قم

روزانه 2 هزار زائر اربعینی
در سه بقعه متبركه اسکان و اطعام می شوند

پیکر شــهید مدافع امنیــت فراجا 
ســرگرد »داوود صبوری« بر دوش مردم 
در  »داورزن«  شهرســتان  ولایتمــدار 
 غرب اســتان خراســان رضوی تشییع

شد.
به گــزارش ایرنا، در این آئیــن که دیروز 
با حضور مردم، مســئولان، نیروهای نظامی و 
انتظامی، خانواده معظم شاهد و ایثارگران همراه 
بود، تشــییع کنندگان با شــعارهای »لبیک یا 
حسین )ع(، لبیک یا زینب )س(، حسین حسین 

شعار ماست، شهادت افتخار ماست« پیکر پاک 
این شهید را تشییع کردند.

آئین تشییع پیکر این شهید مدافع امنیت، 
دوشنبه از مقابل مســجد جامع سبزوار برگزار 
شده و پس از آن برای خاکسپاری به زادگاهش 

روستای »خیرآباد« انتقال خواهد یافت.
شــهید صبوری روز پنجشــنبه در جریان 
تعقیب و  گریز پلیس و قاچاقچیان بین شهرستان 
داورزن و سبزوار مجروح شد که پس از انتقال به 

بیمارستان به خیل شهدا پیوست.

پیکر شهید مدافع امنیت
در داورزن خراسان رضوی تشییع شد

 رئیس مجلس شــورای اسلامی قانون تشکیل سازمان پدافند غیرعامل 
کشور را به دولت ابلاغ کرد. 

محمدباقر قالیباف روز گذشته در نامه ای به رئیس جمهور، قانون تشکیل سازمان 
پدافند غیرعامل کشور را ابلاغ کرد.

طرح تشکیل سازمان پدافند غیرعامل از سال 98 در مجلس دهم در دستور کار 
بود ولی برای نخستین بار در مجلس یازدهم به تصویب نمایندگان رسید و در ادامه، 
پس از رفت و برگشت اصلاحی بین مجلس و شورای نگهبان، قانون تشکیل سازمان 

پدافند غیرعامل کشور به تأیید و تصویب شورای نگهبان رسید.
ســازمان پدافند غیرعامل که دارای شخصیت حقوقی مستقل است، از ستاد کل 
نیروهای مســلح پیروی می کند و قرار است از آمادگی دستگاه های اجرایی کشور در 

برابر »تهدیدهای جدید« اطمینان حاصل کند.
در قانون آمده که این سازمان هدف هایی مانند »سیاست گذاری، افزایش بازدارندگی، 
کاهش آسیب پذیری، مقاوم  سازی زیرساخت های حیاتی، حساس و مهم کشور، آسان تر 
شدن مدیریت بحران در برابر انواع سلاح های نامتعارف همچون هسته ای، الکترونیکی 

و سایبری« را دنبال می کند.
به گزارش فارس، با اجرای قانون تشکیل سازمان پدافند غیرعامل، کارگروه پدافند 
غیرعامل کشور هم به ریاست رئیس ستاد کل نیروهای مسلح ایجاد می شود؛ این کارگروه 
بالاترین مرجع تصمیم گیری در زمینه پدافند غیرعامل اســت که همه دســتگاه های 

لشگری، دولتی و عمومی غیردولتی باید تصمیم های آن را اجرا کنند.

قالیباف قانون »تشکیل سازمان پدافند غیرعامل كشور« را 
ابلاغ كرد

رئیس  کل دیوان محاسبات کشور با هشدار به شرکت های شبه دولتی که 
به نظارت تمکین نمی کنند، گفت: اگر این مجموعه ها در این خیال خام به سر 
می برند که از نظارت دیوان محاسبات معافیت دارند سخت در  اشتباه هستند. 
سید احمدرضا دستغیب در جمع بسیجیان پایگاه مقاومت شهید رسول عسگری 
دیوان محاسبات کشور که به مناسبت روز کارمند در قالب صبحگاه مشترک گردهم 
آمده بودند به نقش موثر و راهگشــای بســیج در عرصه های مختلف پرداخت و گفت: 
این شــجره طیبه امروز دارای کارنامه درخشانی بوده و در قله افتخار است به طوری 
که علاوه بر نقش آفرینی در دفاع مقدس، پس از آن نیز همواره به یاری مردم و کشور 

پرداخته و از آرمان ها و ارزش های انقلاب اسلامی دفاع کرده است.
دستغیب با  اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب )مدظله العالی( مبنی بر اینکه 
»بســیج« یک فرهنگ، گفتمان و تفکر است، بیان کرد: فردی که خودش را در دایره 
بســیج قرار می دهد پس از مراقبت ها، باید به فرموده رهبری از آراســتگی معنوی، 
علمی و عملی برخوردار باشد و بسیج دیوان محاسبات نیز باید این مهم را در اولویت 

برنامه های خود قرار دهد.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود با  اشــاره به فعالیت برخی شــرکت های 
شبه دولتی که به نظارت تمکین نمی کنند، تصریح کرد: دستگاه ها و مجموعه هایی که، 
اموال بیت المال در اختیار آنان اســت؛ مدیران، هیئت مدیره ها و مجموعه هایی که چه 
مستقیم و چه با واسطه و حتی چند واسطه توسط دولت انتخاب می شوند و به خصوص 
شبه دولتی هایی که فکر می کنند از نگاه مجموعه نظارتی خارج بوده و توانسته اند قانون 
را دور بزنند و به این خیال خام هستند که از نظارت دیوان محاسبات معافیت دارند، 

نیز سخت در  اشتباه هستند.
به گزارش ایسنا، دستغیب با تاکید بر اینکه بسیج می تواند در خصوص شفافیت و 
انضباط مالی راهکار ارائه دهد، اضافه کرد: این ارتباط می تواند با بهره گیری از ظرفیت ها، 
اتحاد و ارتباطی که وجود دارد، توســط بســیج دیوان محاسبات انجام و در قالب یک 

سامانه تخصصی نیز دنبال شود.
رئیس  کل دیوان محاسبات کشور خاطرنشان کرد: این نهاد نظارتی در انضباط مالی 
از اقتدار دادسرا و محاکم دیوان استفاده و در شفافیت نیز از افکار عمومی بهره می گیرد.

رئیس  دیوان محاسبات کشور:

شركت های شبه دولتی گمان نکنند
 از نظارت دیوان معاف هستند

عضو جامعــه روحانیت مبارز گفــت: باید این 
موضوع واکاوی شــود که در طول سی و چند سال 
در دولت های آقایان  هاشمی، خاتمی، احمدی نژاد و 
روحانی چه اتفاقاتی افتاد که همیشــه برای مسائل 

آینده امروز را در نظر گرفتند. 
حجت الاسلام احمد ســالک درباره تجلیل رهبری از 
عملکرد دولت گفت: فرمایشــات رهبری را چند بار گوش 
دادم و مطالبش را یادداشــت کردم. باید یک عنوان جامعی 
برای فرمایشــات رهبری در جهــت اجرایی کردن مطالب 
ایشان توسط هیئت دولت برای این موضوع مدنظر قرار گیرد 
و آن عبارت است از این که رهبری منشور اجرایی حاکمیتی 

در هیئت دولت سیزدهم را بیان کردند.
وی افزود: این منشــور اجرائــی حاکمیتی بخش های 
اساسی دارد و  یک بخش آن مسئله اقتصاد و فرهنگ است 
که رهبری به رشــد تولید، رشد فعالیت های صنعتی، رشد 
سرمایه گذاری، کاهش نقدینگی و کاهش بیکاری پرداختند 
و  راجع به فرهنگ  آن  اشاره داشتند که باید کنار هرگونه 
از این فعالیت ها، یک پیوســت تبلیغی برای معرفی آن کار 
و مســائل به جامعه ارائه داد. این پیوست فرهنگی تبلیغی 
در شناخت فعالیت های زیرساختی و فعالیت هایی که دولت 

انجام داده است، بسیار مهم است.
این فعال سیاســی ادامه داد: رهبری همچنین در بعد 

مدیریتی  مسئله اساسی را مطرح کردند و آن هم استفاده از 
شایستگان است؛ نه دوستان و افرادی که اطراف شان هست؛ 
زیرا یکی از ضربه هایی که ما در دولت های مختلف به ویژه از 
32 سال قبل خوردیم همین رفیق بازی های عجیب و غریبی 
است که در دستگاه های مختلف بوده است و این یک ضربه 
سنگینی برای حرکت کار انقلاب است، زیرا  به خودتحریمی 
درون تشــکیلاتی نظام تبدیل می شود و  خطرش بیش از 
تحریم آمریکا و مسائل دیگر است و همه ظرفیت نیروهای 
انســانی را از بین می برد لذا بحث مدیریتی که رهبری در 

منشور حاکمیتی  اشاره کردند بسیار مهم است.
ســالک تصریح کرد:  مطلب اساسی دیگر که در قالب 
یک بیان سیاست گذاری مطرح کردند این بود که فرمودند 
بعضــی فردا را فدای امروز کردند ولی دولت آقای رئیســی 
امروز را فدای فردا نمی کند. باید این موضوع واکاوی شــود 
که در طول سی و چند سال در دولت های آقایان  هاشمی، 
خاتمی، احمدی نژاد و روحانی چه اتفاقاتی افتاد که همیشه 

برای مسائل آینده امروز را در نظر گرفتند.
وی افــزود: مثلا آقایان در زمان آقــای روحانی اعلام 
کردند که همه چیز ملت ایران به برجام وصل است و حتی 
آب خوردن ما هم  به برجام وصل شد و برجام را محور قرار 
دادند و امتیاز دادند و لبخند زدند و سیاســت های نظام زیر 
ســؤال رفت  و برای ملت ایران یک مصیبتی را رقم زدند. 

به مجلس دهم برای امضای FATF فشــار می آوردند. من 
افتخار دارم که در مجلس دهم در مقابل FATF  با حدود 
41 محور ایســتادیم  و اجازه ندادیم امضا شود. موضوع به 
شــورای مصلحت رفت و شــورای مصلحت هم امضا نکرد 
و ما امروز شــاهدیم که FATF   دیگــر مطرح و وصل به 
مسائل برجامی نیست. امروز دولت های اروپا و آمریکا دنبال 
ما هســتند به دلیل اقتداری که دولت نشان داد و در مقابل 

مسائل ایستاد.
ســالک خاطرنشــان کرد: دولت در مرداد 1400 در 
آخرین جلسه ای که داشت برای پرداخت حقوق کارمندان 
در ســطح کشور پول نداشــت و اعلام کرد که باید از بانک 
مرکزی اســتقراض کند و آقای رئیسی مخالفت کرد. امروز 
می بینیــد که دولت از بانک مرکزی اســتقراض نکرد زیرا 
اســتقراض  تورم زاســت و چاپ پول بدون پشتوانه است و 
مشــکلاتی را ایجاد می کند. باید برای مردم  اطلاع رسانی 
شود که  در گذشته چه کردند.  شما ببینید در پایان دولت 
روحانی بیش از  480 هزار میلیارد کسر بودجه و بیش از 5 
هزار میلیارد حسابرسی اوراق ها و بدهی 137 هزار میلیارد و 
ضربه به زیرساخت ها را داشتیم و همه بر سر دولت سیزدهم 
ریخــت. مطالبی که رهبری اخیرا گفتنــد باید برای آیِنده 

تبدیل به یک برنامه شود.
این عضو جامعه روحانیت مبارز ادامه داد: مسئله دیگر 

در فرمایشــات رهبری این بود که  تصمیم  سازی ها باید با 
توجه به برجسته شدن شــاخص ها باشد.  فاصله طبقاتی 
نگران کننده اســت و باید از بین برود و نیازمند برنامه ریزی 
قوی است. ثبات بازار بسیار مهم است و ثبات عدل اثرگذار 
روی رشــد و پیشرفت است و ایجاد امنیت شغلی می کند؛ 
بنابراین ثبات بازار و ثبات ارز و مسائل دیگر قابل توجه است. 
هدایت نقدینگی به سمت رشد تولید مهم است و مهار تورم 
با رشد تولید عملیاتی است و این مسئله مهمی است که باید 

به آن دقت کرد.
وی افزود: منشــور اجرای حاکمیتــی ابعادی دارد که 
دولت سیزدهم باید برای هر کدام برنامه ریزی کند و آینده 
را برای جامعه ایران مورد توجه قرار دهد. گفتنی است که  
در بخش نفت و فعالیت های زیرســاختی و مسائل مختلف 

کارهای بزرگی شده است.  
ســالک در پایان گفت: مســئله دیگر معیشت مردم 
اســت و محور معیشت بســیار مهم است و گرانی کالاها 
اثر وضعی دارد و بر روی تورم اثر دارد؛ لذا ســفره مردم 
و معیشــت باید اولویت یک داشته باشــد و دلیلش هم 
رهبری  اشــاره کردنــد و فرمودند اگر توجهــی به این 
مسئله نکنید تمام زحمات تان تحت شعاع قرار می گیرد. 
روی معیشــت مردم به صورت فوری و اولویت دار دولت 

سیزدهم باید برنامه ای را ارائه دهد.

احمد سالک:

باید واكاوی شود چرا دولت های قبل به خاطر امروز، آینده را در نظر نگرفتند


